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خبــر
احتمال افزایش قیمت خرید 

تضمینی گندم برای امسال
ایلنا: نایب رئیس بنیاد ملی گندمکاران ایران گفت: 
سال زراعی جدید از شهریور ماه آغاز می شود و طبق 
قانون دولت موظف است در این ماه قیمت تضمینی 
محصولات کشاورزی را تعیین و اعلام کند امسال نیز 
طبق روال هر ساله بنیاد ملی گندمکاران آنالیز قیمتی 
را انجام و پیشنهاد خود برای خرید هر کیلوگرم گندم 
از کشاورزان را به وزارت جهادکشاورزی داده است. 
علی قلی ایمانی، گفت: امسال نیز بنیادملی گندمکاران 
مانند سال های گذشته آنالیز قیمت را با جمع آوری 
اطلاعات هزینه تولید از سراسر کشور آماده و اعلام 
کرده است. وی ادامه داد: با توجه به اصلاح جدید قانون 
خرید تضمینی که در سال گذشته انجام شد در تعیین 
قیمت پیشنهادی تورم و قیمت جهانی گندم نیز در 
نظر گرفته شده است. به گفته وی؛ برآورد قیمت تمام 
شده تولید؛ ما را به افزایش 50 درصدی قیمت خرید 
تضمینی گندم برای سالزراعی پیش رو رسانده است. 
نایب رئیس بنیاد ملی گندمکاران ایران یادآور شد: 
در سالجاری در ابتدا قیمت 4 هزارتومان برای خرید 
تضمینی گندم تعیین شد، پس از اعتراض کشاورزان 
این قیمت به 5 هزار تومان به ازای هر کیلوگرم گندم 
تحویلی به دولت به عنوان جایزه تحویل گندم افزایش 
یافت. ایمانی تصریح کرد: یکی از آیتم های که اثر زیادی 
بر پیشنهاد افزایش 50 درصدی قیمت خرید تضمینی 
گندم داشت، نرخ تورم سال جاری است که حدود 47.8 

درصد اعلام شده است.

 تردید تنظیم بازار 
برای ممنوعیت واردات برنج 

آرمان ملی: یک مقام مسئول گفت: کارگروه تنظیم 
بازار محصولات کشاورزی به زودی درباره اجرای قانون 
ممنوعیت برنج در چهار ماه از سال جاری تصمیم 
گیری می کند. مدیرکل دفتر بازرگانی داخلی کالاهای 
کشاورزی معاونت توسعه بازرگانی گفت: با توجه به 
شرایط خشکسالی امسال و واقعیت های موجود، درباره 
اجرای ممنوعیت واردات برنج که هر سال در چهار ماه 
از سال از ابتدای مرداد تا آبان به منظور حمایت از تولید 
داخلی انجام می شد، تصمیم گیری نهایی را انجام 
خواهیم داد. ابراهیم زارع افزود: با توجه به پیش بینی 
کاهش تولید برنج به علت خشکسالی، نمی خواهیم 
کشور دچار تنش شود و از سوی دیگر نمی خواهیم 
تولید داخل این محصول آسیب ببیند. وی گفت: 
تصمیم درباره اجازه واردات یا ممنوعیت واردات برنج 
در چهار ماه یاد شده طی سال جاری در حالی باید اتخاذ 
شود که بر اساس گزارش ها، واردات برنج در چند ماهه 
ابتدای امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش 

داشته است.

بنگــاه ها
عرضه »برات و سفته الکترونیکی« 

از سوی بانک آینده
آرمان ملی: بانک آینده به عنوان یکی از نخستین 
بانک های ارائه دهنده این خدمــت نوین، »برات و 
سفته الکترونیکی« را عرضه می کنــد. بر اساس این 
گزارش، اجرای تمامی فرآیندهای مرتبط در بستر 
تمام الکترونیک با تکیه بر ظرفیت های قانونی مبتنی 
بر امضای دیجیتال، اصالت ،اعتبارسنجی غیر حضوری، 
جلوگیری از جعل و سوء  استفاده های احتمالی و  حذف 
کاغذ از جمله مزایای این خدمت است. »سفته و برات 
الکترونیکی«، با راهبری خزانه داری کل کشور ذیل 
وزارت امور اقتصادی و دارایی با همکاری بانک مرکزی 
و حمایت قوه قضائیه توسط بانک آینده، به عنوان یکی از 
نخستین بانک های ارائه دهنده این خدمت، با موفقیت 
آزمایش عملیاتی شد که به زودی و پس از نهایی شدن، 
این خدمت جدید در سامانه ها و درگاه های الکترونیک 

بانک آینده ارائه خواهد شد .

 افزایش ۳۱ درصدی 
تحویل محصولات ایران خودرو

آرمان ملی: گروه صنعتــی ایــران خــودرو 
توانسته از ابتدای امسال تا روز دهم مــردادماه 
بیش از ۱44 هزار دستگاه خودرو را به مشتریان 
تحویل دهد که این عدد در مقایسه با مدت مشابه 
سال گذشته، افزایش بیش از ۳0 درصــدی را 
نشان می دهد. بر اساس این گزارش، بزرگ تــرین 
خودروساز کشور از ابتدای امسال، سند بیــش 
از ۱44 هزار دستگاه خودرو را صادر کرده و 
محصولات متنوع خود را تحویل مشتریان داده 
است.ایران خودرو در مدت مشابه سال گذشته 

۱۱0 هزار دستگاه خودرو را وارد بازار کرده بود.

 انتقال »ذوب« 
از فرابورس به بورس 

آرمان ملی: فرایند انتقال نماد ذوب از فرابورس به 
بورس در حال انجام است و به زودی مراحل آن نهایی 
می شود.  منصور یزدی زاده، مدیرعامل ذوب آهن 
اصفهان ، ضمن بیان مطلب فوق ،گفت: اگر ذوب آهن 
را برای واردات زغال سنگ خارجی آزاد بگذارند از 
نظر کیفیت و ارزش اقتصادی بازدهی بیشتری خواهد 
داشت. یزدی زاده با تشریح دلایل تمرکز این شرکت 
بر صادرات شمش، بیان کرد: محدودیت در صادرات 
محصولات نهایی به دلیل تحریم ها و وضع تعرفه های 
سنگین بر واردات محصولات نهایی فولادی با عنوان 
حمایت از صنایع داخلی توسط سایر کشورها، تعدد 
کارخانه های نورد در کشور و رقابت منفی قیمتی 
آن ها در بازار های هدف صادراتی به دلیل دسترسی 
به شمش ارزان قیمت داخلی بسیار دشوار است. به 
همین منظور بیشتر کشور ها تمایل دارند تا تنها 
شمش فولادی را وارد کشور خود کنند تا محصولات 
نهایی. مدیرعامل ذوب آهن اصفهان چالش های این 
شرکت را عنوان کرد و گفت: بحران آب در اصفهان، 
تحریم ها، ویروس کرونا، محدودیت ظرفیت تولید 
زغال سنگ کشور، عدم تناسب قیمت گذاری زغال 
سنگ داخلی در مقایسه با زغال سنگ خارجی از 

چالش هایی است که این شرکت با آن مواجه است.

سهم ۸۰ درصدی تولید از واردات

آرمان ملی: آمارهای منتشر شده از سوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت نشان می دهد تولید سهم 80 درصدی از واردات 
کالاها را به خود اختصاص داده است که این کالاها بیشتر در سبد 
مصرفی زنجیره تولید مورد استفاده قرار گرفته اند بر این اساس 
میزان کالاهای وارداتی در ابتدای امسال به لحاظ وزنی رشد 
۳0 درصدی داشته و اما از لحاظ ارزشی کاهش ۱6.5 درصدی 
را تجربه کرده است. بر اساس این گزارش، بر اساس این آمار در 
دوماهه اول امسال شش میلیون و 5۲۳ هزار تن کالا به ارزش 
پنج میلیارد و ۳6۲ میلیون دلار به کشور وارد شده که وزن آن 
نسبت به واردات در دو ماهه اول سال قبل ۳0 درصد رشد، اما 
ارزش آن ۱6.5 درصد کاهش یافته است. همچنین آمارها نشان 
می دهد کالاهای واسطه ای 70 درصد، یعنی بیشترین سهم از 
کل واردات را به خود اختصاص داده اند، به طوری که در این 
مدت چهار میلیون و 6۲7 هزار تن کالای واسطه ای به ارزش 
چهار میلیارد و ۹۲6 میلیون دلار به کشور وارد شده که نسبت 
به دو ماهه اول سال قبل به لحاظ وزنی ۲5 و به لحاظ ارزشی 
۱۹ درصد رشد داشته است. سهم کالاهای سرمایه ای نیز در 
این مدت ۱4.8 درصد بوده و در دو ماهه اول امسال ۹0۱ هزار 
تن کالای واسطه ای به ارزش 84 میلیون دلار وارد شده است. 
وزن و ارزش این نوع کالا نسبت به مدت مشابه سال قبل 50 و 
64 درصد رشد داشته است. همچنین در این مدت ۹۹5 هزار تن 
کالای مصرفی به ارزش ۳5۲ میلیون دلار به کشور وارد شده که 
یعنی سهم کالاهای مصرفی از کل واردات ۱5.۲ درصد بوده است. 
وزن و ارزش کالاهای مصرفی وارد شده نیز نسبت به دو ماهه 
اول سال قبل 40 و ۲۲ درصد افزایش یافته است. گفتنی است 
که کالاهای واسطه ای مانند چوب در ایجاد دیگر کالاها استفاده 
می شود و بخشی از محصولات دیگر را تشکیل می دهند و از 
کالاهای سرمایه ای، مانند ماشین آلات، برای تولید دیگر کالاها 

استفاده می شود. 

آرمان ملی- محمدسیاح: حجم نقدینگی در پایان خرداد ماه ۱۴۰۰ به رقم ۳۷۰۵۴.۰ هزار میلیارد ریال رسید که نسبت به پایان سال ۱۳۹۹ معادل ۶.۶ 
درصد رشد نشان می دهد. لازم به اشاره است که در دوره مشابه سال ۱۳۹۹ رشد نقدینگی به میزان ۷.۵ درصد تحقق یافته بود. همچنین، نقدینگی 
در دوازده ماهه منتهی به پایان خرداد ماه ۱۴۰۰ معادل ۳۹.۴ درصد رشد کرد که نسبت به رشد دوره مشابه سال قبل )۳۴.۲ درصد(، ۵.۲ واحد درصد 
افزایش نشان می دهد. رشد نقدینگی عمل اصلی رشد تورم در کشور است و این رویه طی سال ها بدون مدیریت و برنامه ریزی ادامه داشته و هر بار 

با سرکوب چند ماهی کنترل شده و بعد از آن این زخم سرباز کرده و هر بار رشد بیشتری باعث آسیب به اقتصاد شده است.

گزارش »آرمان ملی« از رشد نقدینگی و چالش های پیش روی دولت آینده:

سکته اقتصاد در پیچ نقدینگی
 کنترل نقدینگی »باید« است نه چیز دیگر         مدیریت اقتصاد نیازمند عمل به برنامه  است 

 هماهنگی تیم اقتصادی دولت؛ امتیاز برتر کنترل نقدینگی

آمارهای موجود نشان داده تلاش دولت های 
گذشته هیچ ثمری در این زمینه نداشته که هر 
روز هم اوضاع بدتر می شود و حالا با روی کار 
آمدن دولت سیزدهم این امید وجود دارد که 
کنترل نقدینگی به صورت کاملا علمی و با تکیه 
بر برنامه ریزی اقتصادی بهتر از گذشته صورت 
بگیرد. ابراهیم جمیلی، رئیس خانه اقتصاد ایران در 
این باره به »آرمان ملی«  گفت: »یکی از برنامه های 
اقتصادی دولت باید کنترل رشد نقدینگی باشد؛ 
فرصتی برای آزمون و خطا وجود ندارد. آثار رشد 
نقدینگی مخرب شده و اگر جلوی آن گرفته نشود 
هر روز شاهد تضعیف پایه پولی و رشد بیشتر 
نقدینگی باشیم و اگر این رشد مهار نشود هیچ 
اقتصادی نمی تواند در این شرایط دوام بیاورد.« 
او ادامه داد: »تورمی که این رشد نقدینگی ایجاد 
می کند هر اقتصادی را نابود می کند؛ دولت باید 
برای مقابله با نقدینگی برنامه داشته باشد درغیر 
اینصورت به مشکل برمی خورد.« جمیلی با اشاره 
به اینکه باید تیم اقتصادی دولت جدید هماهنگ 
عمل کنند؛ اضافه کرد: »امیدوارم تیم اقتصادی 
دولت مبنای خود را بر هماهنگی بگذارند؛ در 
دولت های قبلی شاهد این بودیم که تیم اقتصادی 
دولت متاسفانه با هم هماهنگی نداشتند و همین 
نداشتن هماهنگی آسیب های زیادی را به اقتصاد 
وارد کرد. اگر تیم اقتصادی دولت هماهنگ و 
امکان کنترل  باشد  داشته  فرماندهی خوبی 
نقدینگی وجود دارد البته که این اتفاق کوتاه مدت 
نخواهد بود و حتما هم باید با برنامه  باشد وگرنه 

معضلات اقتصادی به راحتی حل نخواهند شد.«
 اقتصاد نیاز به جراحی دارد

رئیس خانه اقتصاد ایران در پاسخ به اینکه 
راهکارهای عملی برای جلوگیری از رشد نقدینگی 
چیست؛ گفت: »نظام اقتصادی ما باید جراحی شود 

و تا زمانیکه این اتفاق نیافتد در تولید، توزیع، تامین 
و ... مشکل خواهیم داشت. در نظام بانکی و بورس 
هم با مشکلات زیادی مواجه هستیم و باید تلاش 
کنیم به معنای واقعی در جهت تولید نه شعاری و 
با آمارسازی به کار گرفته شود. تولید هم باید در 
جهت ایجاد ارزش افزوده حرکت کند و کالاهایی 
که ارزش افزوده بیشتری دارند مورد توجه قرار 
بگیرند.« جمیلی تصریح کرد: »این توجه باید در 
بخش معدن، کشاورزی، صنعتی، خدمات فنی و 
مهندسی بوجود بیاید؛ ما هم سرمایه و هم زمان 
کم داریم و به همین جهت باید به ارزش افزوده ها 
توجه داشت و این ارزش افزوده باید در منافع ملی 
قرار بگیرد و از آن طرف هم باید ببینیم اقتضای 
منافع ملی کجاست. به عنوان مثال اگر اقتضای 
منافع ملی استفاده بیشتر از حوزه مجازی است 
باید به آن سمت برویم.« او با اشاره به وضعیت 
بی برقی و مشکلات صنایع گفت: »اینکه کمبود برق 
کاخانجات را به تعطیلی محکوم می کند باید سمت 
و سوی تولید، توزیع و مصرف را سامان بدهیم. 
امیدوارم دولت جدید با برنامه وارد شود و این رصد 
کردن هم صادقانه با مردم درمیان بگذارد؛ هرچقدر 
در این باره صادقانه برخورد شود همانقدر هم مردم 
کمک خواهند کرد. باید اعتماد مردم به دولت را 
جلب کرد، چراکه در حال حاضر اعتماد مردم به 

دولت خدشه دار شده است.« 
 ناهماهنگی در اجرا 

جمیلی در پاسخ به این سوال که ساختار بانک 
مرکزی یا نظام بانکی چقدر در خلق نقدینگی موثر 
بوده، تصریح کرد: »ساختار بانک مرکزی به گونه ای 
نیست که بتواند جداگانه عمل کند، در موضوع 
برگشت ارز صادراتی هم همین مشکل وجود 
داشت، بانک مرکزی، وزارت صمت، گمرک هر 
کدام نظری متفاوت داشتند و بخشنامه هایی صادر 

می کردند که هیچ هماهنگی ای با هم نداشتند. 
اینها باید در یک راستا عمل کنند نه اینکه هر 
کدام راه خودشان را بروند!« او افزود: »تلاش 
باید این باشد که بانک مرکزی در خدمت اقتصاد 
کشور باشد در غیر اینصورت وجود بانک مرکزی 
چه سودی برای کشور دارد. ما از مشکلات خبر 
داریم ولی بانک مرکزی نمی تواند به تنهایی عمل 
کند.« رئیس خانه اقتصاد ایران درباره مضرات 
وجود حوزه های تصمیم گیری هم اظهار کرد: 
»تصمیم گیری های جزیره ای مخرب است و اگر 
بخواهیم پیشرفت کنیم باید تصمیم گیری ها 
براساس اصول و برنامه صورت بگیرد و بر مبنای 
آن حرکت کنیم.« او در واکنش به این سوال که در 
سال های گذشته شاهد مسکوت ماندن برنامه های 
توسعه ای در 40 سال گذشته بوده ایم؛ تدوین 
برنامه جدید چه کمکی خواهد کرد، تاکید کرد: 
»اجرا نشدن همین برنامه ها است که باعث شده 
تا امروز در چنین وضعیتی گرفتار شویم. برنامه ها 
نوشته می شوند که اجرا شوند ولی متاسفانه 
بسیاری از برنامه ها اجرا نشدند. برنامه چشم انداز 
هم اهداف بزرگی را دنبال می کرد ولی به نتیجه 
نرسید و امروز آثار آن را در اقتصاد می بینیم.« 
احتیاطی  سیاست  اعمال  با  می رود  انتظار 
محدودیت بر رشد ترازنامه بانک ها، روند کنترل 
رشد متغیرهای پولی در ماه های آتی بهبود یافته و 
اقدامات بانک مرکزی در راستای حفظ ارزش پول 
ملی )ثبات قیمت ها( با موفقیت بیشتری همراه 
شود.لازم به ذکر است که کنترل رشد ترازنامه 
بانک ها به عنوان یک اقدام راهبردی در زمینه 
کنترل رشد نقدینگی از اهمیت بالایی برخوردار 
است و موفقیت بانک مرکزی در این زمینه می تواند 
نقش بسیار موثری را در کنترل رشد نقدینگی 

ایفا کند.

آرمان ملی: سیستم چند نرخی 
همچنان در بازار لاستیک حاکم 
بوده و متقاضیان این محصول در 
تلاشند تا از هر روزنه ای برای بهره 
گیری از تایرهای ارزان قیمتی که با 
استفاده از نرخ ارز ترجیحی تولید و 
یا وارد شده اند استفاده کنند در واقع 
موضوع چند نرخی شدن لاستیک 
از اوایل سال گذشته و زمانی آغاز 
شد که لاستیک و مواداولیه برای 
تخصیص ارز، از گروه ۱ به گروه ۲ 
انتقال پیدا کرد و بدین ترتیب ارز 
تخصیصی به این گروه کالایی نیمایی 
شد البته در کنار این تغییر ارزی 
واردات تایرهایی هم که از این ارز 
استفاده می کردند  نیز تغییر کرد و در 
نتیجه بازار تایر دستخوش تغییرات 
قیمتی شد که پیش بینی آن دور از 
انتظار نبود حال با گذشت چند ماه 
از این تغییرات ارزی و در حالی که 
به نظر می رسد روند قیمت ها باید 
به ثبات رسیده باشد همچنان شاهد 
عرضه تایر با قیمت های متفاوت 
هستیم موضوعی که به اعتقاد فعالان 
این حوزه با توجه به رقابت ایجاد شده 
بین تولیدکنندگان داخلی طبیعی 
بوده و دلیلی برای نگرانی وجود 
ندارد، اما برخلاف آنچه متولیان 
بازار  می کنند  عنوان  حوزه  این 
لاستیک حال و احوال خوشی ندشته 
و متقاضیان در بازار به سبب چند 
نرخی بودن قیمت انواع تایرها اعم از 
سبک و سنگین دچار مشکل هستند 
و در این بین سوء استفاده برخی از 
فروشندگان در عرضه تایرهای بی 
کیفیت و تاریخ گذشته تحت عنوان 
لاستیک ها دولتی بر این مشکلات 

دامن می زند.

 چند نرخی های وارداتی
بر اساس این گزارش، اوایل سال 
گذشته بود که لاستیک و مواداولیه 
برای تخصیص ارز، از گروه ۱ به گروه 
۲ انتقال پیدا کرد و بدین ترتیب ارز 
تخصیصی به این گروه کالایی نیمایی 
شد.  زمانی که دولت دوازدهم در 
تامین ارز دچار مشکل شده بود، 
تخصیص ارز 4۲00 تومانی صنعت 
تایر را حذف و ارز نیمایی را جایگزین 
کرد. این اقدام که می توانست قیمت 
لاستیک را شفاف و بساط رانت را 
جمع کند؛ بدین منظور هم لاستیک 
یارانه ای تعریف شد و به هر شخص 
یک سهمیه اختصاص یافت. ضمن 
قیمت  شدن  نزدیک  برای  اینکه 
لاستیک دولتی و آزاد به یکدیگر، 
سامانه جامع تجارت را راه اندازی 
که  آنطور  نتیجه  آیا  اما  کردند 
می خواستند، پیش رفت!؟ همانطور 
پیش بینی  حوزه  این  فعالان  که 
می کردند، با تغییر اولویت تخصیص 
ارز، توجه به تغییر قیمت ها جلب 
شد و بر تورم کشور نیز تاثیرگذار 
بود. حال اما مدت هاست که خرید و 
فروش ها در این سامانه انجام می گیرد 
اما همچنان در بازار لاستیک قیمت ها 
چند نرخی است و مشکلات زیادی را 

برای خریداران ایجاد کرده است. در 
این رابطه، مصطفی تنها سخنگوی 
انجمن تولیدکنندگان با بیان اینکه 
در حال حاضر یک نرخ متعلق به 
تایرهای وارداتی است که خود چند 
نرخ دارند، می گوید: به سبب اینکه 
تایرهای وارداتی با ارز نیمایی وارد 
می شوند، طبیعتا باتوجه به مبادی 
واردات متفاوت، دارای قیمت های 
متفاوت نیز هستند. بطور مثال قیمت 
تایر وارداتی از کشور چین با قیمت 
تایر وارداتی از کشور ترکیه متفاوت 
است؛ حتی در واردات از یک کشور 
بسته به میزان کیفیت و کارخانه های 
تولیدکننده، دارای تفاوت قیمت 
هستند. وی افرود: علاوه براینکه در 
سال گذشته که ارز تخصیصی به 
تایرها به ارز نیمایی تبدیل شد، به 
صنایع تولیدکننده اجازه داده شد که 
برای کالاهایی که در مسیر واردات 
بود تا ابتدای خرداد ماه ۱۳۹۹، بدون 
پرداخت مابه التفاوت واردت خود را 
تکمیل و از گمرک ترخیص کنند. 
این مقام صنعتی تصریح کرد: اما در 
مقابل یکی- دو شرکت خاص، متعلق 
به نهادهای خاص، این امکان را پیدا 
کردند که تا حدود اواخر سال گذشته 
نیز با همان ارز دولتی 4۲00 تومانی، 

تایرهای وارداتی در ظاهر و اسما در 
راه خود را وارد و از گمرک ترخیص 
کنند. طبیعتا آن  عرضه ها نیز از طریق 
سامانه جامع تجارت )زیر نظر ستاد 
تنظیم بازار( بایستی تایرهای وارداتی 
خود را  توزیع می کردند؛ لذا پس از 
ترخیص محموله های مذکور، تایرها 
بر اساس ارز 4۲00 تومانی در بازار 
توزیع شدند که خود یک نرخ جدید 
ایجاد می کرد و در نهایت منجر به 
چند نرخی شدن تایرها در بازار شد. 
تنها تاکید کرد: در رابطه با تایرهای 
تولید داخل نیز یک نرخ متعلق به 
آنهاست که در ظاهر بایستی یک 
قیمت داشته باشند اما قیمت ها عملا 
ثابت نیست؛ چراکه صنعت تایر در 
برهه ای با افت وخیزهایی مواجه شده 
و در مواقعی کارخانه تایر برای تامین 
نقدینگی و فروش محصولات خود 
مجبور شده است، برخی تایرها را 
شرایطی )مثلا در دو قسط( بفروشد. 
یا نماینده فروش گاهی برای عرضه 
سریع تر محصولات برای برگشت پول، 
تخفیف هایی بر روی کالاها قرار  داده 
است؛ بنابراین موارد اینچنینی ممکن 
است زمینه ساز نرخ جدید باشد. 
سخنگوی انجمن تولیدکنندگان تایر 
خاطرنشان کرد: البته زمانیکه بازار 
در شرایط رقابتی واقعی باشد، اصولا 
قیمت ها نمی تواند یکسان بماند. 
در شرایط رقابتی قیمت ها متفاوت 
می شود و فی نفسه این چندگانه 
شدن قیمت ها در این شرایط، لزوما 
بد نیست. وقتی بازار در شرایط کاملا 
رقابتی باشد، طبیعتا قیمت ها به 
عنوان ابرازی دیگر علاوه بر کیفیت، 
متفاوت می شود تا تولیدکنندگان 
برای تصاحب بازار باهم رقابت کنند. 

در پی تداوم عرضه چند نرخی تایر در بازار رقم خورد؛

فروش لاستیک های تقلبی با عنوان دولتی

 افزایش آزادراه ها
 به ۳100 کیلومتر

وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه 
باوجود شرایط جنگ اقتصادی این اراده 
را داشتیم که پروژه های سنواتی حوزه 
راه جمع شود، گفت: طول آزادراه ها 
از ۲۱00 کیلومتر به ۳۱00 کیلومتر 
می رسد. محمد اسلامی در آئین افتتاح 
آزادراه خرم آباد- بروجرد اظهار داشت: 
خیلی مهم است که در یک دوره زمانی 
که متعلق به یک دولت است، یک 
کار شروع شود و تمام شود. وزیر راه و 
شهرسازی افزود: پروژه هایی که حداقل 
۱۲ سال زمان برده بود و پروژه هایی که 
حدود ۳0 سال طول کشیده بودند جمع 
شدند، منهای یکی دو پروژه دیگر که به 
افتتاح می رسانیم، تمام پروژه هایی که در 
حوزه زیرساخت و حمل و نقل در وزارت 
راه است ان شاء ا...  در چارچوب زمانی 
خودش به پیش می رود. وی با بیان 
اینکه تا چند هفته آینده، طول ظرفیت 
آزادراهی کشور 50 درصد افزایش پیدا 
کرده و می کند، یعنی از ۲۱00 کیلومتر 
در این دوره به ۳۱00 کیلومتر می رسد؛ 
تصریح کرد: بزرگراه های کشور هم 

گسترش قابل ملاحظه ای داشته است.

تمام مرز های ایران و 
افغانستان فعال هستند

سخنگوی گمرک گفت: در خصوص 
تجارت ایران و افغانستان به دلیل اینکه 
خود محموله، تجار و کامیون های 
باربری هر سه افغان هستند، خود تجار 
تصمیم می گیرند که از مرز عبور کنند 
یا خیر. سید روح ا...  لطیفی در خصوص 
شرایط مرزهای ایران و افغانستان 
گفت: پس از تحولات افغانستان، یک 
یا دو روز برخی از مرزهای سه گانه ما با 
این کشور به دلیل نزدیکی درگیری ها 
تا بازگشت آرامش، مسدود شد. اما به 
دلیل اینکه این درگیری ها درداخل 
خاک افغانستان و خارج از قلمروی 
سرزمینی ما بود، طبق کنوانسیون ها و 
قوانین بین المللی، سازمان ها و ادارات 
ایرانی مستقر در مرز به فعالیت خود 
ادامه دادند و در این مدت مرزهای 
ایران و افغانستان باز بود. وی افزود: 
در خصوص تجارت ایران و افغانستان 

تلاش شد بابک زنجانی 
جدید تولید نشود

وزیر نفــت با بیان اینکه پرونده 
بابک زنجانی همچنان باز است و در 
دولت سیزدهم پیگیری می شود، 
گفت: ما تلاش کردیم تا در این دوره 
بابک زنجانی جدیدی تولید نشود. 
بیژن نامدار زنگنه با عنوان اینکه در 
سپتامبر )شهریور- مهر( رای نخست 
کرسنت صادر خواهد شد در حاشیه 
رونمایی از سامانه »سدف« )سامانه 
الکترونیکی درخواست فرآورده های 
نفتی(  گفـــت: با راه انــدازی این 
سامانه، افــرادی که درخواست 
فراورده دارنــد در این سامانه به 
صورت سیستمی بررســی می شود 
و اگر تایید شد سوخت به آنان تعلق 
می گیرد. وزیر نفت با بیان اینکه 
روزانه ۲00 میلیون لیتر فراورده 
نفتی مایع در کشور توزیع می شود، 
خاطرنشان کرد: این سامانه جزو 
پیشرفته ترین سامانه هـای کنترلی 
قاچاق در کشــور اســت که شامل 
گاز مایع، نفت گاز، نفت سفید و 
غیره است. وی اضافه کرد: گازرسانی 
گسترده مصرف سوخت مایع را کم 
کرده و با این سامانه جلوی قاچاق 
گرفته شده و به جای آن فرآورده 
ها از مسیر  رسمــی صادر می شود. 
زنگنه بیان داشت: امسال تولید گاز به 
میزان 50 میلیون متر مکعب افزایش 
می یابد و با سامانه سدف می توان از 
مازاد عرضه گاز مایع جلوگیری کرد.

با رشد شاخص؛ 
سهامداران از رفتار هیجانی خودداری کنند

آرمان ملی: روز گذشته بازار سرمایه هم زمان با مراسم تنفیذ 
هشتمین رئیس دولــت با افزایش قابل ملاحظه ای همراه شد به 
گونه ای که شاخص کل با رشد ۱7 هزار و 7۱6 واحدی در کانال یک 
میلیون و ۳75 هزار واحدی قرار گرفت . در واقع این میزان رشد در 
حالی رقم خورد که به اعتقاد کارشناسان جو روانی حاکم در نتیجه 
تغییر دولت به همراه افزایش قیمت ارز در چند روز اخیر در صعود 
بازار تاثیر داشته و به گفته تحلیلگران مسیر بازار در بلند مدت صعودی 
خواهد بود و سهامداران نباید تحت الشعاع هیجانات مقطعی قرار 
گیرند. سهیل کلاهچی کارشناس بازار سرمایه در خصوص دلایل 
رشد بازار در چند روز اخیر می گوید: رشد چند روز اخیر بازار سرمایه 
را باید به افزایش نرخ ارز مرتبط دانست که به لحاظ روانی تاثیراتی را 
بر فعالان حاضر در بازار گذاشت تا ارتباط مستقیمی را که بین دلار و 
بورس وجود دارد  ارزیابی کنند و در انتظار رشد قیمت ها در بازار سهام 
همسو با نرخ دلار باشند. وی اظهار داشت: با توجه به بررسی روند بازار 
سهام در میان مدت باید اعلام کرد که بازار طی یک یا دو ماه گذشته 
در محدوده های ارزنده ای برای سرمایه گذاری وارد شد و کلیت بازار با 
توجه به برگزاری مجامع و برخی از اتفاقات بنیادی رخ داده در کشور در 
شرایط مناسب رشد قرار گرفت.وی با اشاره به طرح نظرات و صحبت 
های نادرست در مورد بازار سرمایه، گفت: به عنوان مثال گفته شده 
حبابی که در مرداد ۹۹ در شاخص بورس ایجاد شد اکنون دیگر تخلیه 
شده است و با توجه به تورمی که از سال گذشته تاکنون در بازار شاهد 
هستیم معاملات این بازار باید خود را باید با تورم تطبیق دهد. این 
کارشناس بازار سرمایه در خصوص تداوم روند حرکت بورس، اظهار 
داشت: پیش بینی دقیقی را نمی توان از بازار ارائه داد اما به نظر می 
رسد با توجه به وضعیت فعلی بازار، شاخص بورس بتواند تا کانال یک 
میلیون و 500 هزار واحد رشد کند اما این اتفاق نمی تواند به سرعت 
در بازار رخ دهد بلکه بازار روند صعودی خود را با شتابی ملایم طی 
خواهد کرد. وی اظهار داشت: اتفاقاتی که در چند روز اخیر در معاملات 
بورس رخ داد و بازار، حرکت های بزرگی را به سمت صعود در پیش 
گرفت، نباید باعث شود که سهامداران به صورت هیجانی وارد بازار 
شوند و باید این موضوع را مدنظر قرار دهند که با توجه به رشد مکرر 
شاخص بورس در بازار، ارزش معاملات از رشد چندان بالایی برخوردار 
نیست. به گفته کلاهچی، زمانی که شاخص بورس ۳0 هزار واحد رشد 
می کند، لازم است ارزش معاملات به حدود ۱5 هزار میلیارد تومان 
برسد تا حرکت صعودی بازار روند منطقی را در پیش داشته باشد. وی 
افزود: اگر قرار باشد حرکت صعودی بازار با رقم 6 هزار میلیارد تومان به 
صورت پرشتاب باشد، این اتفاق، خطرناک خواهد بود، ضمن اینکه در 
ادامه حرکت صعودی که در دو ماه اخیر رخ داد در ابتدای هفته حرکتی 
قوی در معاملات بازار صورت گرفت، این موضوع از همان زمان نشان 
داد به احتمال زیاد بازار برای مدتی موقت روندی نزولی را در پیش 
بگیرد که براساس همین پیش بینی، شاخص بورس روز گذشته در فاز 
اصلاحی قرار گرفت.گفتنی است روز گذشته در بازار سرمایه بیش از 
6 میلیارد و ۹66 میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 47 
هزار و ۲۹6 میلیارد ریال داد و ستد شد و شاخص کل با رشد ۱7 هزار 
و 7۱6 واحدی در نهایت به رقم یک میلیون و ۳75 هزار واحد رسید 
همچنین شاخص کل )هم وزن( با ۲۳0 واحد کاهش به 400 هزار و 
6۹0 واحد و شاخص قیمت )هم وزن( با ۱45 واحد افت به ۲5۳ هزار 

و ۲۱8 واحد رسید.

بازار سرمایه


